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توانگر با اشاره به جلسه غیرعلنی مطرح کرد؛ 

تاکید رئیس مجلس بر اصلاح آیین 
نامه مولدسازی

سیاسی

در آستانه معرفی دبیر جدید شورای عالی فضای مجازی؛

مروری بر چالش های ساختاری شورای عالی 
فضای مجازی و پیشنهاداتی برای اصلاح آن

سرویس سیاسی-  در ۹ بهمن ۱۴۰۱ ابوالحسن 
فیروزآبادی، دبیر شــورای عالی فضــای مجازی از 
سمت خود در این شورا استعفا داده و حسب شنیده ها 
اســتعفای وی مورد قبول رئیس جمهور قرار گرفته و 
قرار است به زودی با نظر اعضا و تایید رئیس جمهور، 
فرد جدیدی به عنوان دبیر شورای عالی فضای مجازی 

منصوب شود.
فارغ از اتفاقات چند ماهه اخیر در کشور، برخی 
تحلیل های سیاســی و اینکه چه شخصی دبیر بعدی 
شورا خواهد بود، حائز اهمیت است که پس از گذشت 
بیش از یک دهه از تاسیس شورای عالی فضای مجازی 
این سوال مهم پاسخ داده شود که آیا این شورا از کارکرد 
مطلوبی برخوردار است و توانسته در راستای اهداف 
خــود اثرگذار باشــد یا خیر؟  بنظر می رســد برخی 
ضعف های ســاختاری در شورا وجود دارد که ریشه 
برخی از ناکارآمدی ها در عملکرد آن را شکل می دهد 
و تــا زمانی که این موارد رفع نشــود، به صرف تغییر 
افراد در این شورا نمی توان شاهد تحولات اثربخشی 
در عرصه فضای مجازی بود؛ این موارد در مقاله ای به 
قلم پویا ذکری اصفهانی از گروه علمی تحلیلی طیف 
که در اختیار ایســنا قرار داده شده ذکر شده که در این 

گزارش می خوانید.
چالش عدم ضمانت اجرایی مصوبات

یکی از مهمترین الزاماتی که در حکم تشــکیل 
شــورای عالی فضای مجازی برای آن در نظر گرفته 
شــده است "ترتیب اثر قانونی داشتن کلیه مصوبات 
شــورای عالی فضای مجازی" در تمام موارد مربوطه 
اســت. اما از آنجایی که تنها نهاد قانون گذاری کشور 
مجلس شورای اسلامی است هر گونه مصوبه سلبی 
یا ایجابی شورای عالی فضای مجازی که الزام قانونی 
داشــته باشــد )نه تمامی مصوبات( تــا زمانی که به 
تائید و تصویب مجلس نرســد به قانون و تبعات آن 
تبدیل نمی گردد. به عنوان مثال ممنوعیت اســتفاده از 
پیام رســان های خارجی در مکاتبات رسمی اداری و 
محدودیت هایی برای فعالیت خدمات پایه کاربردی 
خارجی دو نمونه از مواردی اســت که ضمانت اجرا 
برای آن ها وجود ندارد زیرا مجازاتی برای ترک آن ها 
در نظر گرفته نشــده و تعییــن این مجازات صرفا در 
صلاحیت مجلس اســت. همچنین اگر شورای عالی 
فضای مجازی مصوباتی درباره ی بودجه ی لازم برای 
اجرای شبکه ی ملی اطلاعات داشته باشد، اما در قانون 
بودجه این مصوبه رســمیت نیافته باشد، در صورت 
عدم اجرا توسط هر نهادی، نمی توان برای آن تخلف 
قانونی در نظر گرفت. با توجه به آنکه رئیس مجلس 
و رئیس کمیســیون فرهنگی از اعضای حقوقی شورا 
هستند بهتر است برای مصوباتی که نهادهای دولتی را 
در بر می گیرد و صراحت بیشتری دارد، فرایندی برای 
تصویب دائمی آن ها و برای مصوبات پیچیده تر دوره 
آزمایشی در زمانی معین در مجلس در نظر گرفته شود.
چالش نظــارت بر مصوبات شــورا و 

زیرمجموعه های آن
نظارت بر مصوبات شورا و زیرمجموعه های آن 
مسئله ای نیست که مستقیما با ساختار داخلی شورا در 
ارتباط باشد اما این نکته بسیار مهم را باید در نظر گرفت 
که هر نهاد دارای قدرت نیز، نیازمند نظارت توســط 
نهاد مستقل دیگری است. قطعا شورا نیازمند تقویت 
ضمانت اجرایی مصوبات خود می باشد اما می بایست 
نظارت کاملی بر فرایندها و مصوبات آن شکل بگیرد 
و چنانچه شکایتی از واحدها یا آئین نامه های آن ایجاد 
شد، مرجع رسیدگی به آن ها وجود داشته باشد. در حال 
حاضر این امر وظیفه ی دیوان عدالت اداری است اما با 
توجه به آن که مدتی پیش مجلس طرحی در راستای 
عدم صلاحیت دیوان ارائه کرده بود؛ باید این مسئله را 
در اولویت قرار داد که در صورت ســلب صلاحیت 
نظارت و مرجع شکایتی دیوان بر شورای عالی فضای 
مجازی و کمیسیون های مرکز ملی فضای مجازی از 
جمله کمیسیون عالی تنظیم مقررات، چه نهاد مستقل 

فرادستی باید این مسئولیت را بر عهده بگیرد.
عدم تثبیت جایگاه حکمرانی

شــورای عالی فضای مجــازی باید در جایگاه 
تظیم گر تنظیم گــران فضای مجازی قــرار بگیرد و 
چارچوبی برای مدیریت فضای مجازی در دستگاه های 
مختلف مانند قوه قضائیه، وزارت ICT و ارشاد بدون 
جهت گیری سیاســی تعیین کند و مجلس به عنوان 
مرجع قانون گذاری کشور، هر قانون گذاری در حوزه 
فضای مجازی را در چارچوب های تعیین شده شورا 
انجام دهد. اما نه تنها شورا در این مسئله ضعف داشته 
و این اتفاق نیافتاده بلکه بعضا شاهد موازی کاری سایر 

دستگاه ها از جمله وزارت ارتباطات با شورا بوده ایم.
یکی دیگر از مسائلی که شدیدا جایگاه حکمرانی 
شــورای عالی را متزلزل و آن را از وظیفه اصلی خود 
یعنی راهبری کلان فضای مجازی دور کرده، این است 
که در بعضــی امور عملا در تصمیم گیری های کلان 
نقش بســیار کمرنگی دارد و قدرت سایر دستگاه ها 
جایــگاه شــورا را به محــاق برده اســت و از جمله 
مهمترین مصادیق این مســئله می توان به فیلترینگ 
اشــاره کرد. البته این نکته از آن جهت برجسته است 
که بــا وجود ابزارهای گوناگون حکمرانی در فضای 
مجازی فیلترینگ به ابزار غالب و مسلط حاکمیت در 
برخورد با فضای مجازی از جمله رسانه های اجتماعی 
خارجی تبدیل شــده است. در صورتی که فیلترینگ 
می بایســت در آخرین رده و بعد از بکارگیری سایر 

ابزارهای سیاستی بکارگرفته شود
با آن که شــورا در رابطه با فیلترینگ صلاحیت 
دارد اما در رابطه با فیلتر تلگرام، واتساپ و اینستاگرام 
تصمیم ســازی و دســتور فیلتر آن ها توسط شورای 
عالی امنیت ملی و یا حکم قضایی دادســتانی شکل 
گرفته و عملا شــورا نقشی در این باره نداشته است. 
در صورتی که شــورا در جایگاه تنظیم گر تنظیم گران 
باید چارچوب هــای فیلترینگ را به خصوص برای 
پلتفرم هــای اجتماعی )به عنوان مثــال بر پایه تعداد 
کاربــران یا درصــد فعالیت های تجــاری( با هدف 
جلوگیری از آســیب های جانبی به کسب و کارها و 
خلل در ارتباطات جمعی شــهروندان، تعیین نماید؛ 
مخصوصا پلتفرم هایی که از تعداد کاربری بیشــتری 
برخوردار هســتند و تشخیص دادســتانی چنانچه 
موردی را هم مصداق مجرمانه دانست تصمیم گیری 
در رابطه با آن می بایســت از سوی شورا و با نظر فنی 
وزارت ارتباطات، بررسی و تائید نهایی شود. به علاوه 
شــورا می بایســت اختیاراتی در حوزه G۲B داشته 
باشــد، خدمات G۲B یک رابطه بین کسب و کارها 
و دولت است که در آن سازمان های دولتی در سطوح 

مختلف خدمات یا اطلاعاتی را از طریق پورتال های 
دولتی یا با کمک سایر راه حل های فناوری اطلاعات 
بــه یک نهاد تجاری ارائه می کنند و جهت گیری های 
مناســب اقتصادی را با آن ها به اشتراک می گذارند؛ اما 
عملا در حوزه اقتصاد و سرمایه گذاری محدود هست؛ 
همچنین فارغ از موارد یاد شده شورا گاها جایگاه خود 
را بــه نقش تنظیم گر تقلیل داده و منجر به دخالت در 
امور تنظیم گران شــده اســت. دخالت های شورای 
عالی فضای مجازی در بخش تنظیم گری باید در حد 
هماهنگی کلان باشد. با توجه به اعضای شورای عالی 
فضای مجازی که در آن از دولت، صداوسیما، ناجا و 
نهادهای امنیتی و… عضو هستند بنابراین کار شورای 
عالی فضای مجازی نمی تواند تنظیم گری باشد؛ بلکه 
این شورا با توجه به جایگاه و اعضایش باید هماهنگی 
کلان یا تنظیم گری تنظیم گران برای استفاده حداکثری 
و آزاد از فضــای مجازی در قالــب منافع و نیازهای 

شهروندان را انجام دهد.
عدم ایفای نقش مناســب در توســعه و 

استفاده از فناوری های نوین
ســرعتِ پیشــرفتِ روز افــزون فناوری های 
نوین و نوظهور آن قدر زیاد اســت که حتی نهادهای 
سیاست گذار و تنظیم گر کشورهای مبدا ظهور فناوری 
نیــز از همگامی به موقــع و لازم با آن ها برای تدوین 
قوانیــن و مقررات مربوطه با چالش روبرو می گردند. 
شورای عالی فضای مجازی نیز از این قاعده مستثنی 
نیست اما برخی مسائل با اینکه از زمان ورود و فهم آن ها 
در سطح کشور مدت زیادی می گذرد هنوز چارچوب 
مدونی برای آن ها در شــورا ایجاد نشده تا مجلس نیز 
قوانین مربوطه آن را تصویب کند؛ فناوری ۵G، هوش 
مصنوعی، حقوق مالکیت فکری و مالکیت و استفاده 
از داده های عمومی و شخصی، پهپادهای تجاری و... 
از جمله این موارد هستند. پیشنهاد می شود دبیر بعدی 
شــورا فناوری های مذکور را از جمله ۵G در دستور 
کار خود قرار دهد. همچنین تدوین سیاست های کلان 
توسط شورا در برخی موارد، پس از فعال شدن بخش 
خصوصی در آن حوزه بوده و گاها چالش های حقوقی 
و تجاری را برای آن ها ایجاد نموده اســت. ایجاد یک 
تیم رصد و ارزیابی نیز می تواند همگامی بیشــتری با 

تحولات تکنولوژیک برای شورا ایجاد کند.
بنابرآنچــه که گفته شــد با وجود مشــکلات 
ساختاری موجود در بطن شورای عالی فضای مجازی 
به صرف تغییر دبیر آن نمی توان در کارآمدی این نهاد 
تحولی ایجاد نمود و نیازمند است دبیر آتی این شورا 
برای ایجاد اثربخشــی، رفع چالش هــای فوق را در 

دستور کار خود قرار دهد.

ســرویس سیاســی-  یک عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در توضیح جلسه 
غیرعلنــی امروز مجلس گفت: آقای قالیباف در این 
جلســه تاکید کرد که براســاس نظام نامه شورای 
هماهنگی اقتصادی سران قوا، هر تصمیمی که این 
شــورا می گیرد اگر چنانچه لازم باشد بیش از مدت 
تعیین شــده اجرای آن ادامه یابــد، باید لایحه اش 
تقدیم مجلس شود. موضوع مولدسازی اموال راکد 

نیز مشمول همین قاعده است.
مجتبی توانگر با اشــاره به جلســه غیر علنی 
مجلــس که به موضوع بودجــه و تامین منابع آن از 
جمله مولدســازی اختصاص داشت، گفت: در این 

جلسه تعدادی از نمایندگان به صورت صریح به بیان 
نکات و انتقادات خود درباره موضوع تشکیل هیئت 
مولدسازی پرداختند و رئیس مجلس نیز درباره آن 
نکاتی مطرح کرد.  این عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس افزود: آقای قالیباف توضیح داد در شرایطی 
که کشــور نیاز به ســرمایه گذاری به خصوص  در 
بخش زیرساخت ها دارد، مولدسازی اموال راکد و 
بدون استفاده دولتی ضرورت کشور است، بیش از 
دو دهه اســت قوانین متعدد برای مولدسازی اموال 
راکد دولتی وجود داشــته و دولت مکلف به اجرای 
آن بوده و در این زمینه قانونی نیاز نبوده اما متاسفانه 
اجرا نشده است و البته این کار باید طبق قواعد اجرا 
شود.براســاس توضیحات رئیس مجلس توسعه 
زیرساخت های کشــور نیاز به سرمایه گذاری دارد 
و یکی از مســیرهای تامین ســرمایه های مورد نیاز 
کشور فروش اموالی غیرمنقول دولتی است که راکد 
و بدون استفاده رها شده و نه تنها سودی ندارد بلکه 
برای کشور هزینه نیز دارند. توانگر اضافه کرد: آقای 
قالیباف در این جلســه تاکید کرد که مولدسازی به 

هیچ عنوان شامل اموال فعال دولت نظیر پالایشگاه 
ها، پتروشیمی ها، کارخانه ها و غیره که فعال هستند، 
نمی شود و فقط اموال غیر منقول راکد و بدون استفاده 
شــامل این موضوع می شود و کسی حق ندارد آن 
را به ســایر زیرساخت های فعال کشور مرتبط کند. 
رئیــس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس گفت: هیئت 
مولدسازی قرار است با فروش اموال غیرمنقول راکد 
دولتی، درآمدهای ناشــی از آن را صرف تامین مالی 
توسعه زیرساخت های کشور و پروژه های بر زمین 
مانده کند.  توانگر افزود: رئیس مجلس تاکید کرد که 
آئین نامه مولدسازی باید در جلسه شورای هماهنگی 
بررســی و اصلاحات لازم برای اطمینان بخشی از 
چگونگی اجرای درست آن انجام شود. وی افزود: 
براســاس توضیحات آقای قالیبــاف، در نظام نامه 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا، مدت اجرای 
تصمیمات این شورا محدود است و براساس آن اگر 
بنــا بر ادامه اجرای تصمیمــات بیش از زمان تعیین 
شده باشد باید دولت لایحه آن را به مجلس بیاورد و 
موضوع مولدسازی نیز شامل همین نظام نامه است.

به اعتقاد برخی کارشناسان، با وجود مشکلات ساختاری موجود در بطن شورای عالی فضای مجازی به صرف تغییر دبیر آن نمی توان در کارآمدی
 این نهاد تحولی ایجاد کرد و این نیاز وجود دارد که دبیر آتی این شورا برای ایجاد اثربخشی، رفع چالش های موجود را در دستور کار خود قرار دهد.

سرویس سیاســی-یک فعــال 
سیاسی گفت: اگر آقای رئیس جمهور 
به فکر بقای قدرت خود است باید ایده 
دور هم جمــع کردن نخبگان را انجام 
دهد. به نظر بهترین کسی که می تواند 
این کار را انجام دهد آقای رئیسی است. 
البته قبول دارم ممکن است آن چهره ها 
حرف آقای رئیســی را قبول نکنند تا 
جمع شوند، ولی ایشان باید خواهش 
کنند حتی اگر آنها هم نیامدند ایشــان 
بروند و به نحوی بتواند آن چهره ها را 

جذب به همکاری کند.
محمد مهاجری فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه در 
گذشته درباره راهکارهای برون رفت از شرایط موجود صحبت شده است، در 
شرایط فعلی کدام راهکارها می تواند کمک کننده باشد، گفت: فکر می کنم الان 
در دوره ای به ســر می بریم که باید یک وحدت ملی در کشور به وجود بیاید و 
چهره های مختلف کشور با گرایش های فکری متعدد سیاسی که وجود دارد، 
همه خودی به شمار بیایند و این خودی به شمار آمدن باعث شود تا این افراد 
دور هم جمع شوند و ایده ها و نظرات شان را مطرح کنند. مسئولان اجرایی هم 
باید صبر به خرج دهند و از اتفاقاتی که رخ داده درس بگیرند و بعد از شنیدن 
ایده ها و نظرات چهره های مختلف، نتیجه بگیرند تا برای بهبود اوضاع کشور 
از آن ایده ها اســتفاده کنند. وی تصریح کرد:  فکر می کنم در حال حاضر چنین 
روالی وجود ندارد. بخشی از نخبگان کشور کاملا از حضور در سیستم سیاسی 
بریدند و بخش دیگری که بیشــتر در حوزه های اقتصادی فعال هستند، نسبت 
به آینده اقتصاد کشور چشم انداز مثبتی نمی بینند. نسبت به آمارها و اطلاعاتی 
که در کشــور داده می شود بدبین هستند و فکر می کنند آمارهایی که امروز در 
کشور ارائه می شود، آمارهای غلطی است که افرادی، به صورت آمارسازی آنها 
را ارائه می کنند. در حوزه اجتماعی شاهد یک افسردگی هایی در جامعه هستیم 
که این افسردگی ها در درازمدت می تواند جامعه را اذیت کند. بنابراین اگر این 
فرآیند دورهم  آوردن نخبگان کشور با گرایش های مختلف را به نتیجه برسانیم، 

گمان می کنم که نتیجه مثبتی داشته باشد.
این فعال سیاسی افزود: البته این ایده قطعا مخالفان زیادی دارد که بخش 
بزرگی از این مخالفان در دولت فعلی حاضر هســتند. به خاطر اینکه بسیاری 
از نخبگان کشــور در مقایســه با افراد دولت فعلی هم به لحاظ کیفیت و هم 
به لحاظ تجربه کاری و نگاه های ســازنده خیلی بزرگ تر هســتند. بسیاری از 
آدم هایی کــه در حال حاضر حول و حوش دولــت می چرخند، باید مقداری 
خودشــان را جمع و جور کنند و حد خودشــان را بشناسند. پس در این جمع 
قطعا مخالفت هایی در این زمینه وجود خواهد داشــت. اگر نگاه کرده باشــید 
رســانه های نزدیک به دولت ســعی می کنند هر تفکری که منتقد دولت است 
را بلافاصله تبدیل به نفوذی، آدم هایی که وابســته به غرب هســتند و.. نشان 
دهند. این نشــان دهنده ترس و واهمه شــدید این افراد است از اینکه مبادا در 
سیاســت گذاری های کلان کشور به این نتیجه برســند که از افراد جناح های 

مختلف استفاده کنند.
مهاجری در پاسخ به این سوال که ایده جمع کردن نخبگان کنار یکدیگر 
باید توسط چه کسی اجرایی شود، گفت: فکر می کنم اگر آقای رئیس جمهور 
به فکر بقای قدرت خود است باید این کار را انجام دهد. به نظر بهترین کسی 
که می تواند این کار را انجام دهد، آقای رئیســی اســت. البته قبول دارم ممکن 
اســت آن چهره ها حرف آقای رئیسی را قبول نکنند تا جمع شوند، ولی ایشان 
باید خواهش کنند حتی اگر آنها هم نیامدند ایشان بروند و به نحوی بتوانند آن 

چهره ها را جذب کند.
وی در پاسخ به این سوال که دولت و مجلس چقدر در انجام راهکارهای 
پیشنهادی توانایی دارند تا موضوعات و بحران ها را حل کنند، اگر ندارند اشکال 
کار در کجاســت و به چه شــکلی قابل حل است، گفت: واقعیت این است که 
شــاکله مجلس و دولت خیلی قدرتمند نیست. دلیل آن هم به میزان مقبولیت 
مردم به مجلس و دولت برمی گردد. به نظرم نباید مانع آن شــویم که دولت و 
مجلــس کارهای اصلاحی انجام دهند چون بــه هرحال این مجلس و دولت 
قانونی هستند و ناگزیر هستیم تا از وضعیت گذار عبور کنیم، از همین وضعیت 
مجلس و دولت اســتفاده کنیم. ولو اینکه مجلس ضعیف یا دولت قدرتمندی 
نباشد. اگر آقای رئیسی یا سران سه قوه به این نتیجه برسند که دولت و مجلس 
فعلــی به تنهایی تــوان گذار از وضعیت موجود را ندارند، در آن صورت برای 
رهایی از این وضعیت قطعا به فکر خواهند افتاد تا به نخبگان جامعه بیشــتر 

نزدیک شوند.
 مهاجری در پاسخ به این سوال که علت موج سواری اپوزیسیون خارجی 
بر مشکلات داخلی چیست و چه کاری باید انجام داد تا نقش های این گروه ها 
بی ثمر شــود، گفت: اپوزیســیون کار خودش را می کند و نقش خودش را ایفا 
می کند. ما که نمی توانیم به اپوزیســیون بگوییم ســوار چه موضوعی بشود و 
وارد موضوع دیگر نشــود. اپوزیسیون کارش مخالفت کردن است؛ گاهی این 
مخالفت ها، ممکن اســت به دلیل فعالیت های سیاسی و تحریک سازمان های 
بین المللی باشــد، گاهی ممکن اســت از طریق رســانه های فارســی زبان و 
غیرفارســی زبان باشد، گاهی ممکن اســت از طریق چهره های بین المللی و 
استخدام آنها این کار را انجام دهد و گاهی احتیاج به آن چیزها ندارد و به اندازه 
کافی اشــتباهات مسئولین ما بهانه برای اینکه آنها بتوانند کشور ما را تضعیف 

کنند، به دستشان می دهد. 
بنابراین اگر ما دست منتقدان داخلی را باز بگذاریم و به رسانه ها حق انتقاد 
دهیم، در آن صورت مرجعیت انتقاد و مخالفت از خارج کشور به داخل منتقل 
می شود و در آن صورت خود به خود ضدانقلاب خارجی نمی تواند نقشی ایفا 
کند.وی در پاسخ به این سوال که اشتباهات ما در حکومت داری چقدر باعث 
شده تا مخالفان خارجی ما تقویت شوند، گفت: این یک فرآیند همیشگی است. 
در سال های دور هم همینطور بوده و همیشه آنها بر اشتباهات مسئولین کشور 
سوار می شدند و این کاملا طبیعی است. این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال 
که چطور می شود این رفتار را کنترل کرد، گفت: اگر بخواهیم از همین اواخر 
شروع کنیم، به طور مثال موضوع گشت ارشاد از اشتباهات جدی در حکومت 
بود و ضدانقلاب خیلی راحت توانســت حتــی منتقدان داخلی را هم با خود 

همسو کند و روی آن مانور بدهد. 
یا فرض کنید فرآیندهایی مثل انتخابات که عده ای در داخل کشور معتقدند 
هرچه در انتخابات جمعیت کمتری شرکت کنند انتخابات مطمئن تری به وجود 
می آید، وقتی با این گرایش وارد می شــوید ضدانقلاب خیلی راحت می تواند 
ورود کرده و به نتیجه خود برسد. وی افزود: به نظرم خیلی کار سختی نیست 
تا ما بخواهیم ضدانقلاب را ناکام کنیم. از طریق تقویت فعالیت های سیاســی، 
فعالان سیاســی داخلی، پرهیز از انگ زدن و متهم کردن چهره های غیرهمراه با 
خارج که حتی ممکن است افرادی با نظرات نظام هم فاصله داشته باشند، اگر 
به آنها پر و بال بدهیم خود به خود ضدانقلاب خارجی توانی برای اعتراض  و 

کارشکنی نخواهد داشت.

مهاجری فعال سیاسی:

دست منتقدان داخلی را باز بگذاریم
شهید 

با شعار 

تروریست خطاب شد

پاسخ محمد فاضلی 

انیسه خزعلی 

هیچ نگرانی نیست

تجمعات قانونی 

تله های اقتصادی 

تعرفه ۱۸۰ درصدی پیاز 

رشد اقتصادی ایران 

اخبار ویژه ...

فاطمه هاشــمی فرزند آیت الله هاشمی در پیامی ویدئویی پدرش را شهید 
خواند. او در این پیام ویدئویی اعلام می کند که چون سال گذشته مانع از خواندن 
دلنوشته اش خطاب به پدر در سالگرد فوتش نشده به مناسبت روز پدر این متن را 
در شبکه های اجتماعی منتشر کرده است. خانم هاشمی صحبت هایش را با بسم 

رب الشهدا والصدیقین آغاز کرد و در ادامه پدرش را شهید خواند.

آیت الله مکارم شیرازی  گفت : فاصله طبقاتی امنیت ما را متزلزل می کند. با 
شعار نمی توان مملکت را اداره کرد. در ویدئویی که توسط دفتر آیت الله مکارم 
شــیرازی مرجع تقلید شیعیان منتشر شده، این گونه آمده است: »امام علی علیه 
السلام به فرماندار بصره که در یک مهمانی اشرافی شرکت کرده بود، فرمود: شما 
باید به زندگی من نگاه کنید و به هیچ وجه نباید در زندگی تشریفاتی بیفتید. این 
پیام بزرگی برای دولتمردان است که آیا درست است بعضی از مسئولان در رفاه 
باشند، ولی این همه مردم محروم وجود داشته باشد؟ فاصله طبقاتی امنیت ما را 

متزلزل می کند. با شعار نمی توان مملکت را اداره کرد.«

مربی ایرانی که تنها یک روز از انتخابش به عنوان سرمربی یک تیم برزیلی 
گذشته بود، پس از شعارهای عجیب هواداران از سمت خود استعفا و فاش کرد 
ســه بازیکن تیمش عامدانه بازی نکرده اند. تیم فوتبال اتلتیکو کامرشیال برزیل، 
یک تیم منطقه است و در لیگ دسته دوم ایالت پیائو بازی می کند. این تیم در این 
رقابت ها ـ که با حضور هشت تیم برگزار می شود ـ شرایط خوبی ندارد و بعد از 
شش هفته، تنها سه امتیاز کسب کرده است. نکته قابل توجه اتلتیکو کامرشیال برای 
هواداران فوتبال ایران، انتخاب یک مربی ایرانی بود. این تیم پس از کسب نتایج 
ضعیف با »ژوزه کارلوس آمارال«، این مربی را اخراج کرد و ۳۱ ژانویه از انتخاب 
کوشا دلشاد مربی ایرانی خبر داد. دلشاد که از سال ۲۰۱۴ در برزیل و در تیم های 
پایه و کم نام و نشان فعالیت کرده است، تنها یک روز در اتلتیکو کامرشیال دوام 
آورد و ساعات عجیبی را تجربه کرد. اتلتیکو روز پس از انتخاب مربی ایرانی به 
مصاف تیم ریور رفت و با نتیجه ۴ بر صفر شکســت خورد. بر اســاس گزارش 
شعارهای بیگانه هراسی هواداران اتلتیکو علیه کوشا دلشاد و »تروریست« خطاب 
کردن این مربی ایرانی باعث شــد تا دلشــاد کمتر از دو روز کار در تیم جدید، از 

سمتش استعفا بدهد.

محمد فاضلی، جامعه شناس در واکنش به سخنان رئیسی که گفته بود » آینده 
را برای اقتصاد، سفره مردم و معیشت بسیار روشن می بینیم« نوشت: آنچه کمترین 
اهمیت را دارد، دیدن شماست. وی در این باره نوشت:  سیاست عمومی و اقتصاد، 
عرصه دین یا عرفان نیست که دیندار یا عارف، شهودی داشته باشد و نوری ببیند 
که دیگران از دیدنش عاجز باشند. دیدن در اقتصاد، شاخص و روش دارد؛ اصولاً 
همگان باید ببینند، آنچه کمترین اهمیت را دارد، دیدن شماست. در ضمن، چرایی 

و چگونگی این مشاهدات را هم تشریح کنید.

انسیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری از اخراج نماینده 
زن از کنگره آمریکا انتقاد کرد و نوشــت: نماینده زن کنگره امریکا به دلیل انتقاد 
علیه اســرائیل اخراج شــد. در کنگره  زنان تاثیرگذار دو مهمان از آمریکا و آلمان 
حضور داشتند؛ اولی گفت اگر کسی در آمریکا علیه اسرائیل حرف بزند شغلش 
را از دست می دهد و دومی گفت، ولی در آلمان سرش را از دست می دهد و همه 

خندیدند. این حقیقت آزادی در غرب است.

وزیر کشــور با بیان اینکه نظارت بر اجرای طرح مولدسازی اموال دولتی، 
خواسته درستی است، گفت: روند اجرای این طرح حتما به اطلاع مردم رسانده 
می شــود. احمد وحیدی درباره برخی انتقادات به طرح مولدسازی اموال دولتی 
اظهار کرد: جای هیچ نگرانی نیست. سازوکار ها خیلی جدی پیش بینی شده است. 
دغدغه نظارت بر طرح مولدسازی در کمیته ای ناظر بر مولدسازی وجود دارد تا 
آنچه انجام می شود، صرف سرمایه گذاری جدید شود. وی ادامه داد: منطق کاملا 
درستی است که دارایی های غیرمولد را به مولد تبدیل کرد. این کار، خیلی مهم و 
ارزنده بوده و همه باید از آن استقبال کنند. البته بحث نظارت هم خواسته درستی 

بوده و مورد تاکید دولت است. 

مدیر کل امور سیاســی وزارت کشور با اعلام اینکه دستورالعمل برگزاری 
تجمعات قانونی تهیه شده است، گفت که این دستورالعمل به زودی به دستگاه ها 
ابلاغ می شود. عبدالله مرادی در مورد راهکار وزارت کشور برای تشکیل تجمعات 
قانونی در کشور گفت: طبق اصل ۲۷ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تشکیل 
اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط آن که مخل به مبانی اسلام 
نباشد آزاد است. وی افزود: به استناد همین اصل، پس قانون اساسی اعتراض را به 
طور اصولی پذیرفته است، به شرطی که مقابل مبانی اسلام و همراه با حمل سلاح 
نباشد. مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور اظهار داشت: اصل قانون اساسی 
کلیات یک حقوق عمومی را در آن بیان می کند و علی القاعده باید قوانین کشور 

این اصل را به لحاظ اجرایی شفاف و مشخص کنند.

معاون امور اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی در یک برنامه تلویزیونی با 
تشریح برنامه ها و اقدامات این وزارتخانه در حوزه سیاستگذاری اقتصادی گفت: 
همچنان که رهبری در دیدار اخیری که کارآفرینان و فعالان اقتصادی با ایشــان 
داشــتند، حلال مشکلات اقتصاد ایران را مجدداً موضوع تولید و سرمایه گذاری 
دانســتند و این اولویت به درســتی در نامگذاری سال های گذشته خود را نشان 
می داد؛ اما متأسفانه طی دهه گذشته در یک تله رشد نقدینگی و تورم بالا و رشد 
پایین اقتصادی گرفتار شدیم. سبحانیان اضافه کرد: برای بیرون آمدن از این تله 
گریزی نداریم، جز رونق ســرمایه گذاری در کشور و این محقق نمی شود، مگر 
اینکه اقتصاد کشور را برای فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر کنیم؛ پیش بینی پذیر 
کردن اقتصاد هم مستلزم این است که ثبات نسبی کشورمان در سال فراهم شود.

معــاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی در یک گفت و 
گوی تلویزیونی با اشــاره به افزایش تعرفه پیاز گفت: به دلیل تقاضای بسیار بالا 
در کشــورهای عراق، افغانستان و حوزه خلیج فارس و همچنین تفاوت قیمت 
و تفاوت نرخ ارز، پیاز به این کشورها قاچاق می شود. وی با بیان اینکه در زمینه 
تولید پیاز با مشــکلی مواجه نیستیم، افزود: برای جلوگیری از قاچاق و حمایت 
از مصرف کننده تعرفه پیاز را ۱۸۰ درصد افزایش دادیم. امیدواریم با وضع تعرفه 

۱۸۰ درصدی، بازار پیاز تنظیم شود و به ثبات برسد.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد با بیان این که نرخ رشد اقتصادی و تولید 
طی یک دهه متوقف شــده بود که صد البته تاثیرش را در فعالیت و برنامه های 
دولت ســیزدهم گذاشته است، افزود: خبر های خوشی برای فعالیت واحد های 
تولیدی و صنعتی کشور در راه است، ارقام رشد اقتصادی سال آینده برای بسیاری 
از کشور های دنیا ۱.۷ درصد پیش بینی شده است که این آمار برای ایران حدود 
۲.۵ درصد رشد اعلام شد که البته برای سال ۱۴۰۲ دولت بیشتر از این رقم برنامه 

ریزی کرده است.

یکی دیگر از مســائلی که شــدیدا جایگاه حکمرانی شــورای عالی را متزلزل 
و آن را از وظیفــه اصلــی خود یعنی راهبری کلان فضــای مجازی دور کرده، 
این اســت که در بعضی امــور عملا در تصمیم گیری های کلان نقش بســیار 
کمرنگی دارد و قدرت ســایر دستگاه ها جایگاه شــورا را به محاق برده است 
و از جملــه مهمترین مصادیق این مســئله می توان به فیلترینگ اشــاره کرد.
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